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Katedrális FAQ 
 

GYŐZELMI PONT 

 

Lehet-e valakinek negatív értékben a győzelmi pontja? 

Elég keményen meg kell dolgoznod érte, hogy negatív értékben legyenek a győzelmi pontjaid. Ha mégis ez történne, 

nem kerül a pontjelző korongod a 0 érték alá. 

 

ELŐNYKÁRTYÁK 

 

Tamás Mester (Tom Builder) azonnal termel nekem? 

A játékban egy-egy olyan előnykártya tartozik a homok, fa és kő nyersanyaghoz, amely a körödben 1 plusz erőforrást 

biztosít. Amint megszerezted az előnykártyát (4-es helyszín a játéktáblán) abban a körben a 6-8-as helyszínen már 

használható is, tehát megszerzése körében már biztosítja a plusz erőforrást. 

 

Hogyan is működik a „minden fordulóban kapsz egy fát/követ/homokot” hatás? 

A Tamás Mester/Aliena/Richárd előnykártyák birtokosának nem szükséges, hogy munkása legyen a vonatkozó 

építőanyag lelőhelyen. 

 

Az előnykártyák közül vannak olyanok, amelyek fordulónként 1-1 építőanyagot biztosítanak. Csak akkor 

kapom meg ezt, amennyiben az I. fázisban olyan építőanyagot biztosító építőanyag kártyát elveszek, vagy ettől 

függetlenül is? 

Az elvett építőanyag kártyától függetlenül is megkapod az építőanyagot. 

 

ERŐFORRÁSOK ÉS HELYSZÍNEK/MESTEREK/ÉPÍTÉSZEK 

 

Ugyanabban a körben a mesterek segítségével megtermelt aranyat fel tudom használni az aranyművesemmel, 

hogy győzelmi pontot generáljak? 

Igen. Te választod meg, hogy a körödben milyen sorrendben használod a mestereidet, azonban használata után már 

nem tudod újra aktiválni ugyanabban a körben. 

 

Amikor a püspöki széken (2-es helyszín) nem választom az oltalmat az aktuális eseménytől, akkor fizetnem kell 

a piacról elvett építőanyagért? 

Nem, ingyenesen vehetsz el egy bármilyen építőanyagot. 

 

Választhatok-e püspöki szék helyszínen (2-es helyszín) fémet, amikor nem kérem az oltalmat? 

Nem. Nem található fém a piacon, így nem is választhatod ezt. A piacon csak 4-4-4 homok, fa és kő található és 

ezekből kell választanod és elvenned. A piacon található fém szimbólum csak azt ábrázolja, hogy fémet el tudsz adni. 

Semmilyen módon nem tudsz a piacról/piacon fémet megszerezni. 

 

A piacon el tudok adni egy típusú erőforrást és meg tudom venni ugyanazt ugyanabban a körben? A 

szabályban ez szerepel: „Ugyanaz a játékos nem vásárolhat és adhat el egyazon építőanyag-fajtát (hogy például 

így akadályozza meg egy játékostársat a vásárlásban)”.  Azonban fordítva lehetséges eladni, majd vásárolni? 

A leírtak szellemében kell eljárni, nem pedig a szabályokat kiforgatni. Természetesen előzetesen a játékosok 

megegyezhetnek a fentiekben, azonban ezt a játék elején beszéljék meg és ne közben, mivel vitához vezethet. 

 

Az eladott építőanyagokat a piac üres helyeire kell letennem? 

Minden eladott építőanyag a készletbe kerül vissza. Tehát egy-egy körben minden építőanyagból csak 4-4 darabot 

tudnak a játékosok megvásárolni. 
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Amikor Shiring-ben (10. helyszín) mestert bérelek fel, ki kell-e érte fizetnem a kártyán található összeget? 

Valószínűleg fizettél, hogy ide tehesd az építészedet, a helyszínen nem kell semmilyen további költséget kifizetned 

egy mester felbérelésekor. 

 

Az ács asztalosnak számít-e, ha el akarok adni fát a piacon? 

Nem, csak akkor adhatsz el a piacon fát, ha az egyik mestered asztalos (Woodworker/Schreiner). 

Megjegyzés: a szabály magyar fordításában a kezdő mesterkártyák közül az ács inkább asztalos fordítással helyes. 

 

A szabálykönyv alapján: „Az építészt a kerek építészhelyekre kell tenni; egy ilyen helyre csak egy építész 

rakható. Egyes helyszínekre csak egy építész rakható (például Shiring kastélyára), más helyszínekre jóval több 

(például a piachoz).” Az egy helyszínen található mindkét építészhelyet elfoglalhatja-e egy játékos 2 

építészével? 

Nem létezik olyan szabály, ami ezt megtiltaná. Egyesek szerint a „Fülöp perjel örvendezik szorgalmadon” előnykártya 

(Minden fordulóban plusz egy győzelmi pontot kapsz a kolostorhoz rakott építészeid után) túl erős, ha valaki mindkét 

helyet elfoglalja az apátságon (5. helyszín, 5 győzelmi pont ebben az esetben). Azonban ez a többi játékos feladat, 

hogy megakadályozza ebben. Természetesen a piacra (12. helyszín) is tehetsz több építészt, csak, hogy akadályozd a 

többi játékost (ennek azonban az az ára, hogy egy építészeddel nem fogsz a magad számára hasznot hajtani). 

 

A „Fallal kell védelmezni a várost és a katedrálist” eseménykártya hatására (a következő fordulóban minden 

játékos csak 2 építészt helyezhet el) a következő fordulóban mindenkinek csak 2-2 építész kerül bele a 

húzózsákba? 

A szabálykönyv 5. oldal alján található bekezdés alapján „Az egyik eseménykártya hatása az, hogy abban a fordulóban 

minden játékos csak két építészt helyezhet el. Ilyenkor egy adott szín harmadik építészének kihúzásakor azt a 

játéktábla mellé kell tenni.” 

 

Használhatom-e „Az érsek úr Mária-szobrot ajándékoz a katedrálisnak” eseménykártyát (Minden 

mesterember /kivéve az orgonakészítőt és a harangöntőt/ eggyel többször használható ebben a fordulóban), 

hogy a statikussal 2 győzelmi pontot szerezzek? 

Sem a statikus, sem a szerszámkészítő nem használható kétszer. A szabály 7. oldalán található szövegezés alapján „A 

nyílon lévő szám jelzi, hogy egy fordulóban legfeljebb hányszor használható az adott mesterember.”. Mivel a 

korábban említett 2 mesteren nincs nyíl, így nem is lehet többször használni őket. 

 

A kezdőjátékos húzza ki az összes építészt a zsákból vagy húz egyet, majd továbbadja az óramutató járásának 

megfelelően? 

Mindet a kezdőjátékos húzza ki és ne feledd el különleges kiváltságát sem, hogy egyszer a húzások során egy kihúzott 

építészt visszatehet a zsákba és helyette újat húzhat. 

 

A szabályok alapján egy játékos, akinek nincs elegendő aranya az adó megfizetéséhez, annak teljes vagyonát át 

kell adnia és minden hiányzó 2 aranyért (lefelé kell kerekíteni) veszít 1 győzelmi pontot. Lehetséges-e, hogy más 

esetben – például az építészek elhelyezése során – a hiányzó összeget győzelmi pontban veszítse el? 

A szabályok alapján ez csak az adó meg nem fizetésére vonatkozik és más esetben nem használható. 

 

A kallómalomba helyezett nagy munkásomért 1 vagy 5 aranyat kapok? A szabálykönyv alapján minden 

lehelyezett munkásért kapok 1-1 aranyat. 

5 aranyat. 
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Felhasználhatom-e az egyetlen fémemet az üvegfúvómmal/orgonaépítőmmel/harangöntőmmel és a 

szerszámkészítőmmel? 

Nem, a szerszámkészítő használatához a köröd végén kell rendelkezned a fémmel. Ha azt az említett 3 másik mester 

egyike elhasználta, nem tudod a szerszámkészítőt használni. 

 

Amennyiben 2 fémem van, a szerszámkészítő 4 aranyat ad? 

Nem, csak 2-őt kapsz. A szabály szerint „amennyiben van legalább egy fém a birtokában”. 

Megjegyzés: ez is csak az angol szabályban szerepel, a magyar fordításban nem így található meg.  

 

Lehet több ugyanolyan mestered a lehetséges 5 között? 

Természetesen lehet. 

 

Az építészek elhelyezése során csak 7 vagy minden építész bábút kihúzunk? 

Mindet, az első 7 bábú elhelyezésért fizetni kell, a többi már ingyenes. 

 

Egyes mesterek kártyáján a nevük mellett felkiáltójel („!”) található. Mi ennek a jelentése? 

Azt jelzik, hogy ezek szükséges mesterek és lehetséges őket hatékonyabbra cserélni, de akkor bizonyos hatások 

érvényesülnek: 

Habarcskészítő nélkül a kőműves nem tud dolgozni (nem szerezhető vele győzelmi pont). 

Kőfaragó nélkül nem adható el kő a piacon. 

Asztalos nélkül nem vásárolható fa a piacon. 

Az első körben mindegyik helyett érkezik hatékonyabb ugyanúgy ellátva a felkiáltójellel, ami lehetővé teszi az 

eredetik cseréjét a fenti hatások érvényesülése nélkül. 

 

Lehet-e ugyanolyan elevezésű, felkiáltójellel ellátott mesterből kettő nálam? 

Igen, az 5 mesterhelyedet ugyanazon elnevezésű mesterekkel is feltöltheted. 

 

A püspöki szék helyszín használatával elvehetek-e egy fát a piacról akkor is, ha már nincs asztalos mesterem? 

Igen, két különböző hatásról van szó. 

 

Túlfizethetek-e építőanyag kártya választásakor munkásokkal (például: a nagy munkássommal olyan kártyát, 

amihez 4 kell)? 

Igen, bármikor túlteljesíthetsz. 

 

Hogyan működik pontosan a püspöki szék helyszín? 

Amennyiben a felhúzott esemény pozitív, kapsz egy tetszőleges építőanyagot a piacról 

Amennyiben az esemény negatív, dönthetsz: vagy kivéded, vagy rád is hatással lesz, de kapsz egy tetszőleges 

építőanyagot a piacról. 

 

Amennyiben a játékos birtokában van az „Ellen meglátja a jövődet” előnykártya, pontosan mikor is nézheti 

meg az eseménykártyát? 

Minden kör legelején, az I. fázis előtt. Tehát a megismert információ birtokában tervezheti a körét. 

 

Mi történik, ha nincs elegendő építőanyag a 6-7-8. helyszíneken? 

Ebben a ritka esetben jegyezzétek fel, amit nem tudtatok elvenni és használjátok fel a feljegyzés szerint a 

későbbiekben. Azonban nem szabad a hiányzó építőanyagokat a piacról levenni! 

Megjegyzés: ez a szabály az angol szabálykönyvben szerepel, a magyar fordításban nem. 
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Eladhatók-e építőanyagot úgy a piacon, hogy a vonatkozó építőanyag helyek mindegyike feltöltve? 

Igen, az eladott építőanyagok nem a piacra kerülnek vissza, hanem a vonatkozó lelőhelyekre a táblán. 

 

MUNKÁSOK 

 

Legális, ha elhasználok 3 munkást, hogy építőanyag kártyát szerezzek, majd 4 munkást, hogy egy másikat 

szerezzek meg, majd a nagy munkásomat becserélem az elhasznált munkások közül 5-re? 

Nem. 

 

Mivel egy nagy munkás 5 kis munkást jelent, felhasználhatom a nagyot megbontva is? 

Nem. Ha valamihez 3 munkás kell, de már csak a nagy munkásodat tudod használni, a fennmaradó 2 munkást nem 

lehet felhasználni (például a kallómalomra letenni), a nagy munkás nem bonható meg kis munkásokra. 

 

Mi a különbség a Shiring kastélyán (11. helyszín) található szürke munkások és a fekete munkás között? 

Minden körben az egyik játékos 2 szürke munkást szerezhet meg, ha oda helyezi le építészét. A szürke munkásokat a 

megszerzésüket követőm körben fel kell használni. A fekete munkást előnykártyával tudod megszerezni (Feketeképű 

Ottó csatlakozik embereidhez), majd ezt minden egyes fordulódban használni tudod. 

 

Két játékosnál, amikor az egyikük birtokában van a „Ferenc testvér adómentessége valamennyire rád is kihat” 

(Minden fordulóban változatlan, te mennyi adót fizetsz: 2 aranyat) előnykártya, a másik pedig egyik építészét a 

királyi udvarra (9. helyszín) helyezte, kell-e dobni az adókockával? 

Felesleges, de lehet. 

 

2 JÁTÉKOS VARIÁNS 
 

Az alábbi változtatások ajánlottak 2 játékos esetében: 

 

Az előkészületek során: 

1. A húzózsákba helyezzétek bele egy másik szín mindhárom építészét is. 

2. Az alábbi helyszíneken található 2 építész helyek közül a jobb oldalira helyezzetek le 1-1 munkást abból a 

színből, amelyiket a húzózsákba tettétek pluszban. 

a. 4. helyszín: Kinsbridge, előnykártya; 

b. 5. helyszín: kolostor, győzelmi pontok; 

c. 10. helyszín: Shiring, mesterember felbérlése. 

Az I. fázis során: 

Az építőanyag pakli lapjaiból a 7 helyett csak 5 kerüljön felcsapásra a 2 mester mellé. 

A III. fázis során: 

A 4. és 10. helyszín végrehajtásakor a játékos a helyszínen található 2 kártya közül 1-et választ, majd a másik 

eldobásra kerül. 


